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Aleshores, des de la meua part, el compromís que tot açò 
siga una realitat, que se treballe des del diàleg, jo crec que 
fan una tasca fonamental. A mi també me pareix impor-
tant que siguen autoritat i que estiga arreplegat en una llei 
d’agents mediambientals. Tinc entés que per part del govern 
central s’està també treballant en una proposta al respecte . 
Jo crec que s’ha de dignificar el seu treball, que és fonamen-
tal i tenen tot el recolzament d’esta consellera.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, passarem a la següent pregunta, i última, que 
formula…

 
La senyora vicepresidenta primera:

La 1 .698 .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Ah! Passem a la següent pregunta, la 1.698, que 
formula la il·lustre diputada Beatriu Gascó a l’honorable 
consellera .

Quan vosté vullga, senyoria.

 
La senyora Gascó Verdier:

Bon dia, senyories .

Bon dia, senyora consellera .

Gràcies per aquesta pregunta que fa seguiment a la proposta 
que els meus companys regidors a l’Ajuntament d’Alacant, 
Xavier López i Vanesa Romero, van fer al Ple de setembre, 
era la proposta d’introduir la limitació de l’aforament de visi-
tants a l’illa de Tabarca en el Pla integral de l’illa, amb la fina-
litat de prevenir la seua degradació i ajudar a protegir l’en-
torn, com també desenvolupar de manera urgent un pla 
estratègic que contribuïsca a la sostenibilitat turística i a la 
cura de l’illa .

Malgrat els obvis problemes que la massificació turística 
està provocant, no sols en el patrimoni natural, sinó també 
al propi atractiu turístic de Tabarca, donada l’escassetat dels 
recursos i el desbordament de visitants que porta a moltes 
persones a no voler tornar a l’illa, el Ple va decidir no aprovar 
aquesta proposta.

L’illa de Tabarca, amb una superfície de 1.400 hectàrees, es 
va convertir en 1986 en la primera reserva marina de l’Estat, 
l’objectiu d’aquesta declaració era la protecció dels hàbitats i 
les espècies, alhora que s’advocava per una explotació racio-
nal dels recursos, una pesca selectiva i un turisme respectuós 

amb el medi ambient. Alfonso Ramos, el director cientí-
fic del Centre d’Investigació Marina de Santa Pola, reconei-
xia fa tres anys que la imatge que es dóna d’un espai protegit 
sense control de visitants és molt negatiu, donat que quan es 
va fer la reserva es va estudiar la capacitat de càrrega de l’illa 
i es va contemplar una càrrega d’unes tres mil persones al dia 
a l’estiu, xifra que s’ha duplicat. Aquesta mesura plantejada ja 
està prenent-se en altres illes, l’afluència turística de les quals 
estava posant en risc el seu valor, com a Galícia, en Balears, 
l’illa de Santorini. És una mesura que cal pensar.

Per això, nosaltres volem preguntar-li, senyora consellera, 
com pensa que s’ha de protegir un tresor natural com el de 
Tabarca front a l’amenaça que la massificació de turistes 
suposa . I també saber si ha iniciat el Consell o com podem 
començar a reflexionar totes les persones que estem ací, 
també que tenim responsabilitats, a reflexionar sobre la 
idoneïtat o no de començar a posar cupos, quotes en alguns 
espais que han d’estar protegits, perquè l’última volta que 
vaig anar al Penyagolosa era exactament el mateix, era el 
pont del 9 d’Octubre de l’any passat i hi havia, jo no sé quan-
tes persones, però una barbaritat. Són mesures que en altres 
llocs s’estan posant, com posar una taxa o ací ja cal pagar el 
bitllet per a arribar a l’illa. Aleshores diguem que el pàrquing 
l’estan pagant, com se’ls paga en les Illes Balears .

Quins tipus de mesures pot adoptar el Consell, donat que la 
pròpia alcaldia responsable de l’illa, que és l’alcaldia d’Ala-
cant, no està fent res per protegir eixa illa. És una llàs-
tima, des d’ací aprofite esta trona per a fer una crida d’aten-
ció a l’alcalde d’Alacant, al senyor Barcala, per pensar, que 
comence a pensar com vol protegir, ja no sols l’illa, sinó 
també l’activitat econòmica que es desprén de l’illa. Perquè 
el que no té sentit és que la gent arribe allí i haja de fer cues 
d’hores per a poder menjar, per exemple.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera d’Agricultura i Medi 
Ambient .

Quan vosté vullga, consellera.

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, senyor president .

Doncs, moltes gràcies per la pregunta, senyora Gascó.

La veritat és que efectivament compartim la preocupa-
ció per la situació de Tabarca, de l’illa de Tabarca, i com hem 
de protegir esta joia que tenim de la diversitat de la nostra 
mar mediterrània, que té un gran valor ecològic. I per això 
nosaltres recolzem la petició que ha fet el grup municipal 
de Compromís al ple de l’ajuntament demanant que s’inicia-
ren els tràmits perquè l’illa fóra declarada reserva de la bios-
fera de la UNESCO, que va rebre el vot contrari del Partit 
Popular i de Ciudadanos .
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Jo sí que demane ahí una reflexió, perquè, a més, digue-
ren que estaven a favor, però que hi havia una qüestió de 
tràmits que s’havia que convocar una comissió. Bé, doncs 
convoquen la comissió, comencen els tràmits, perquè en una 
moció és del que es tracta, d’instar que això es faça i d’eixa 
manera avançar en esta protecció. De fet, l’entorn marítim 
està protegit perquè va ser la primera reserva marina d’in-
terés pesquer que es va declarar en Espanya, i ara mateix, 
el desenvolupament d’esta eina, el Ministeri de Transició 
Ecològica i Repte Demogràfic està preparant el Pla de gestió 
d’espais marítims, la qual cosa també és important com li 
afectarà a esta reserva marina d’interés pesquer.

Nosaltres, per la nostra part, en la conselleria, estem treballant 
en el pla de gestió d’espais marins i, en eixe sentit, com sap, 
aprovàrem la protecció, el Decret 64/2022, per a la conser-
vació de las praderas fanerógama marinas en la Comunitat 
Valenciana, que és molt important també per a protegir estos 
boscos marins que estan molt protegits precisament en l’illa de 
Tabarca, per ser esta reserva marina. O siga, que este treball ahí 
està fet i hem de continuar protegint-les perquè és fonamen-
tal per a ajudar la biodiversitat. I, precisament, en eixe sentit, 
estem a l’espera, en el projecte d’instal·lació, de dos camps de 
boies en la platja i en l’àrea portuària per al fondeig en l’entorn 
de l’illa, evitant els danys a estes praderes marines . Aleshores, 
estem treballant en esta línia de protegir eixos espais en la part 
que ens pertoca com a competència.

Quant a la comentada per vosté de l’aforament, això a qui li 
competiria seria a l’ajuntament que, com diu, el seu grup ho 
va plantejar on toca i se manifestaren en contra. Sabem que 
hi ha un estudi de l’ajuntament sobre la capacitat de càrrega 
que pot suportar l’illa. Jo crec que és important que s’avance 
en la seua protecció i que se valore eixa limitació d’afora-
ment, com passa, per exemple, en altres illes –a Galícia, per 
exemple, sí que està esta norma– i, d’eixa manera, adop-
tar mesures per a protegir una illa tan important. El que ens 
hem de plantejar és que l’impacte del turisme, com sempre, 
s’ha de compensar d’alguna manera, s’ha de vigilar i hem de 
protegir els nostres entorns tan importants .

Aleshores, en eixe sentit, nosaltres sí que estem treballant, 
com li dic, en les normes de gestió, que s’aplicaran a tots els 
valors de la Xarxa Natura 2000 de la nostra comunitat i, en 
eixe treball, haurem de mirar tot el que es pot fer, des de les 
nostres competències, com a conselleria, per a avançar en el 
grau de protecció.

En qualsevol cas, el millor seria declarar-la reserva de la 
biosfera de la UNESCO i tindre clar que tots els grups parla-
mentaris i els partits polítics tingueren clara la importància 
de protegir els nostres entorns naturals .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Ara sí, passaríem a la pregunta 1.744, que formula l’il-
lustre diputat David García, en nom del Grup Parlamentari 
Vox Comunidad Valenciana, a la consellera de Participació, 
Transparència, Cooperació i Qualitat Democràtica.

El senyor García Gomis:

Muchas gracias, presidente .

Mire, el otro día coincidíamos en que habíamos dado un 
paso atrás en la democracia y era porque el comunismo 
hemos permitido que entrase dentro de las instituciones 
y, gracias a eso, tenemos hoy la infamia de ver un sello de 
correos conmemorando la fundación del Partido Comunista 
y, encima, lo hacen en los mismos días que la conmemora-
ción de los paseos y sacas de Paracuellos del Jarama, donde 
seis mil españoles fueron represaliados, sin juicio previo, 
por el Partido Comunista del propio Santiago Carrillo. Pero, 
es más, no solamente eso, lo hacen un día después de la 
efeméride de la caída del muro de Berlín, esa herida que 
partió Europa en dos. Estoy con usted, hemos dado un paso 
atrás en democracia .

Y, mire, hoy venimos a hablar de Ximo Puig y del Fisabio y 
vamos a demostrar que Ximo Puig, una vez más, ha mentido 
a todos los alicantinos, valencianos y castellonenses y, sobre 
todo, a los alicantinos. Porque Ximo Puig tiene esa costum-
bre: usa los medios para lanzar falsas promesas, como la 
reforma fiscal que lanzó sin ni siquiera habérsela contado a 
sus propios socios de gobierno, ni siquiera a usted, señora 
consejera. E hizo lo mismo con el banco de ADN, ¿sabe 
por qué? Porque usa sus anuncios como cortina de humo 
y grandes anuncios para hacerse la foto y sacarse el titu-
lar. ¿Sabe cómo anunció el banco de ADN? Anunciando 
que al año siguiente Alicante iba a ser capital de la memo-
ria y Ximo Puig aprovechó para lanzar eso y no tenía ni idea 
de cómo lo iba a hacer, pero él lo soltó. ¿Y saben lo que 
pasó al año siguiente, sobre esa fecha, justamente antes de 
las elecciones? Que el 14 de abril de 2019, con respuesta 
escrita que tengo, remitida por usted, el Fisabio se ponía en 
contacto con la abogacía de la Generalidad para saber qué 
tenía que hacer para hacer las pruebas pertinentes de las 
inhumaciones .

Entonces, la señora Garijo nos tiene que explicar a qué 
estuvo jugando usted desde que llegó a consejera, porque, 
por un lado, seguía anunciando usted el banco de ADN –
no me mire con esa cara, porque es así–, mientras tanto, 
el Fisabio continúa buscando la forma de hacer. Porque 
le recuerdo, y se lo voy a hacer cronológicamente, ya con 
usted nos encontramos que el 28 de enero de 2020 había 
trabas burocráticas para el banco de ADN, pero usted lo 
seguía anunciando. El 18 de agosto de 2020 dicen que esta-
ban dispuestos incluso a cambiar la ley para llevar a cabo 
el banco de ADN . Al año siguiente, el 20 de noviembre, 20 
de noviembre de 2021, anunció que ese banco de ADN 
también serviría para ayudar a encontrar a los bebés roba-
dos, información publicada en su portal de GVA, ese que 
supuestamente no sé utilizar, señora consejera.

Pero, mire, es que, encima, el 20N usted se sube al carro 
porque es el día internacional que la ONU estableció para 
la defensa de los derechos de los niños y niñas. Es decir, un 
«ximoanuncio» como diría el Partido Popular, una mentira 
más y un postureo más, en este caso de la señora Pérez 
Garijo. Y usted se ha sumado a eso y lo demostró nueva-
mente con su famosa ley de transparencia, proyecto o 
proposición, no se sabe, pero que al final usted sí que sabe-
mos que se hizo la foto.


